
 
Zápis ze 187. zasedání Akademického senátu Slezské univerzity  

konaného dne 10. 11. 2009 v Opavě 
 
 
Přítomni:  Vaněk, Sedlář, Vojtal, Botlík, Harasimová, Veselý, Janiš, Miškus, Fidler, 

Mrověcová, Siostrzonek, Římovská, Urbanec, Bednařík, Štefek, Čermák, 
Rojík 

Omluveni:  Miškus, Kolibová, Brázdil 

Neomluveni:  

Hosté:  Žáček, Kania, Jirásek, Stuchlík, Boháč, Ramík 

  
 
 
PROGRAM: 
 

1.  Prezentace Filozoficko-přírodovědecké fakulty 
 

2. Legislativní záležitosti 
a. VI. Změny stipendijního řádu Slezské univerzity v Opavě 

 

3. Personální záležitosti 
a. Volba předsedy studentské komory Akademického senátu SU 

 

4. Organizační záležitosti 
a. Zásady studentské grantové soutěže na Slezské univerzitě v Opavě 

 

5. Různé 
 
 
 
 
Předseda AS SU Vaněk přivítal přítomné senátory, zástupce vedení a hosty. Zahájil 
zasedání AS SU a seznámil přítomné s programem jednání. Konstatoval, že dnešní senát je 
usnášeníschopný.  

Vzhledem k neodkladným pracovním záležitostem některých přítomných navrhl změnu 
programu. Prvním bodem budou Zásady studentské grantové soutěže, dále budeme 
pokračovat tak, jak bylo navrženo v programu.  

Po pečlivém prověření všech náležitostí bylo sděleno, že dosavadnímu předsedovi 
studentské komory AS SU Růžičkovi bylo opravdu ukončeno studium na univerzitě, tudíž již 
není členem AS SU. 

V současné době má tedy Akademický senát Slezské univerzity 20 členů. 



Na žádost členů studentské komory AS SU, kterou přednesl p. Fidler, byl bod 3 – Volba 
předsedy studentské komory AS SU přesunut na příští zasedání AS SU. 
 

1. Prezentace Filozoficko-přírodovědecké fakulty 
Děkan Filozoficko-přírodovědecké fakulty Jirásek přivítal senátory na půdě FPF. Výklad byl 
provázen prezentací na plátně. 

Východiska: 

Filozoficko-přírodovědecká fakulta byla modelována v prvním sledu. Mělo se jednat o fakultu, 
kde se měly učit filozofické předměty, ale také předměty matematicko-fyzikální. K oběma 
prvkům došlo, ale rozvinul se tady i prvek třetí, umělecký, a to tvůrčí fotografie. Toto 
východisko zde začalo fungovat ještě v době, kdy tady sídlil rektorát. Nakonec zde zbyla jen 
část fakulty. 

Filozoficko-přírodovědecká fakulta obývá několik dalších budov - na Hauerově ulici, na ulici 
Hradecké a především na Masarykově ulici. Disponuje poměrně rozsáhlým komplexem 
kabinetů, tak i vyučovacích prostor. 

Východiska se rozrostla o několik dalších oborů, které byly dále akreditovány. Srovnáme-li 
rok 1990 a 1991, vznikly zde pouze dva obory bez návaznosti na obory mateřské. Prvním 
byla divadelní dramaturgie, jako obor umělecký, druhým byla italština jako obor lingvistický. 
Ostatní obory prodělaly proces rozkošatění. 

Z původně bakalářských a několika magisterských oborů se vyvinula celá plejáda 
magisterských oborů, ale také obory doktorské. 

V současné době se u nás studují dva exaktní doktorské obory, jeden obor umělecký a tři 
obory z oborů filozofických. Jedná se o historii, archeologii a lingvistiku. 

Vznikl zde také nový obor, studijní obor gastronomie, který disponuje bakalářským gradem. 

Perspektivy: 

Stávající obory zůstanou v tom stavu, v jakém jsou, jen se rozšíří. Neměly by tyto obory být 
obory novými, ale reagujícími na poptávku. Za druhé by mohlo dojít k tomu, aby se obor 
bohemistika a knihovnictví propracoval ke stadiu doktorského studia. A za třetí jde o otázku 
udělování profesur a habilitačních řízení. V této souvislosti jde zatím jen o obor historie,  
ale v horizontu jednoho roku by se toto spektrum mělo rozšířit o další obor. 

Dále jsou zde perspektivy vědecké. Fakulta na tom není z tohoto hlediska špatně, někde 
těsně pod 18% tzv. vědeckých peněz v rozpočtu. Nutno podotknout, že velmi příznivě tuto 
záležitost ovlivňuje vědecká činnost fyziky, která disponuje vědeckým záměrem (výzkumným 
záměrem). Fakulta má také výzkumný záměr v oblasti historie. Pokud si fakulta má tuto 
úroveň udržet, je třeba posílit grantové soutěže. 

Je žádoucí rozšířit i umělecké obory. Zatím fakulta má dva. Jedná se o Institut umělecké 
fotografie a pak obor, který se teprve rozvíjí, a to divadelní dramaturgie. 

Předseda AS Vaněk poděkoval děkanovi Jiráskovi za představení fakulty a dal prostor 
k zodpovězení případných dotazů. 

 

Diskuze: 
Sedlář: Jak probíhá akreditace nových oborů a reakreditace oborů, které již na fakultě jsou? 

Jirásek: Nyní probíhá akreditace jednoho nového oboru z uměleckých oborů. Pokud jde  
o reakreditace – zatím probíhají bez problémů. Největší problém v reakreditacích, který teď 
vidím, je záležitost učitelského studia. Tuto záležitost bych chtěl projednat s proděkankou 
Korbelářovou a děkanem Janákem, jehož fakulta zajišťuje servis pro naši fakultu. Byl bych 



nerad, abychom přišli o učitelská studia na FPF, jelikož jsou zde tato studia pevně 
zakotvena. 

Předseda Vaněk poděkoval děkanu Jiráskovi za pohostinství a poskytnutí prostoru  
pro konání Akademického senátu Slezské univerzity a také za příspěvek. 
 

 

2 . Legislativní záležitosti 
VI. Změny stipendijního řádu Slezské univerzity v Opavě 

 

Předseda Vaněk požádal pana rektora o předložení materiálu. 

Jelikož byl přítomen prorektor pro studijní záležitosti Ramík, byl požádán o představení 
materiálu. 

Ramík: V červnu AS SU schválil VI. změny stipendijního řádu. V tomto dokumentu došlo 
bohužel k malé chybě. Odkaz na jeden bod písmeno d) mělo být písmeno b). Došlo k tomu 
tak, že ve změně přibyl jeden bod a v odkazu se toto neobjevilo. Tudíž se dnes nejedná  
o změnu v tom legislativním smyslu, ale pouze o opravu této jedné chybičky, aby toto znění 
Změn č. VI bylo v pořádku. Nyní máte před sebou opravené znění. Je projednáno  
s p. Koťátkovou na MŠMT, že i ona opraví tuto chybičku tak, jak je potřeba. Není nutné toto 
předkládat jako novou registraci. 

Vaněk: jen bych chtěl doplnit, že se jedná o případ, který se opakuje poměrně často. 
Postup je takový, že se zruší usnesení AS z června a dnes se příjme znovu.  

 

Diskuze: 
Nebyly připomínky. 
 
Návrh usnesení: 
 

1.  Akademický senát Slezské univerzity ruší usnesení č. 4 ze 184. Zasedání AS SU 
ze dne 16. 6. 2009. 

2. Akademický senát Slezské univerzity schvaluje VI. změny Stipendijního řádu 
Slezské univerzity v Opavě. 

 
 
 

Pro :     Proti:     Zdrželi se:  
15     0     0 

 
 

3. Personální záležitosti 
Volba předsedy studentské komory Akademického senátu SU 

Tento bod byl na žádost studentské komory AS SU stažen z programu a zařazen na příští 
zasedání AS SU. 

 

 

 



4. Organizační záležitosti 
Zásady studentské grantové soutěže na Slezské univerzitě v Opavě. 

Předseda Vaněk požádal pana rektora o předložení materiálu. 

Rektor zahájil tento bod. Zásady studentské grantové soutěže jsou základním 
předpokladem, aby SU mohla čerpat prostředky v oblasti specifického výzkumu. Tento 
dokument musí být schválen do konce roku. Tento materiál AS neschvaluje. Přesto se 
rozhodl ho předložit v této nehotové podobě, aby AS mohlo předložit připomínky či náměty 
k jednotlivým bodům, jak jsou navrženy. Pravděpodobně dojde k vypuštění článku 6, protože 
jde čistě o technickou záležitost a pověřeno tímto bude oddělení pro vědu a výzkum. Čas 
ukáže, zda je nutné otevřít nějakou samostatnou kancelář. Pokud jde o některé další 
záležitosti, které tam jsou, chci upozornit na to, že vzniká z našeho hlediska těžkopádnější 
systém, který bude na straně jedné zabírat spoustu času a na straně druhé vzniká otázka, 
jak budou tyto peníze přidělovány, zda formou příspěvku nebo dotace. Ani MŠMT v tomto 
směru ještě nemá úplně jasno. 

Rektor požádal prorektora Stuchlíka k případnému doplnění. 

Stuchlík: Připomenul, jakým způsobem vznikají tyto finanční prostředky. Jsou to prostředky 
na tzv. specifický výzkum, které docházely automaticky na SU a byly podle pravidel 
rozdělovány na jednotlivé součásti. Teď už toto není možné, a musí být rozdělovány dle této 
grantové soutěže. Ukazatele pro rozdělení jsou počty doktorských studentů, počty 
absolventů doktorského studia, počty absolventů magisterského studia. Podle těchto kritérii 
jsou propočítávány tyto prostředky. 

Pravidla soutěže jsou vytvořena tak, aby mapovala to, jak jsou prostředky generovány 
různými složkami SU. Z toho důvodu je navržena grantová agentura SU a pak jsou 
navrhovány grantové komise jednotlivých součástí.  

Kvestor: Zbývá velmi málo času na realizaci. Jsou dány přesně termíny, kdy mají být 
prostředky vyčerpány a popřípadě vráceny. Do 15. ledna musí součást dát podklady na 
rektorát a ten musí do 8. února provést zúčtování. Všechny prostředky však nejsou na 
MŠMT schváleny. Příslušní pracovníci odborů uvědomeni a pan rektor bude na konferenci 
rektorů o těchto problémech hovořit. 

 

Diskuze: 
Vojtal: Rektor upozornil na čl. 6, že bude vypuštěn, případně modifikován. Pak  
se to formálně odrazí i v ostatních článcích. 

Vaněk : Ano, ale bude to blíže specifikováno. 

Rektor: Upozornil jsem, že je to pouze pracovní verze. 20. listopadu bude tento dokument 
schvalovat vědecká rada, proto jsem chtěl vyzvat AS k případným připomínkám a námětům 
na změnu. 

Stuchlík: Materiály musíme zaslat vědecké radě do 20. listopadu. Pokud do té doby přijdou 
nějaké připomínky, bude se o nich hovořit na VR. 

Siostrzonek: Vztahuje se tato záležitost na studenty kombinovaného studia? 

Stuchlík: V principu ano, v obecných předpisech se tyto kategorie nevyskytují. 

Rektor: Je to řádný student, není tedy důvod studenty kombinovaného studia z tohoto 
vylučovat 

Vaněk: Proto prosí, pokud senátoři mají nějaké připomínky, aby takto učinili na email pana 
prorektora Stuchlíka, popřípadě referentky Mgr. Lucie Jandové do daného termínu. 
 



 
 
5. Různé 
 Koncert Václava Havla  

Stuchlík: Nabídka exprezidenta Václava Havla pro studenty univerzity. 14. 11.2009 
organizuje koncert u příležitosti 17. listopadu. Máme k dispozici 4 vstupenky na tento 
koncert, dopravit se musí zájemci ale samostatně. Koncert se koná v Praze. Jsou dány 
k dispozici členům senátu, buď ať se zúčastní sami nebo ať je nabídnou jiným studentům. 
Dát včas vědět sekretářce ústavu fyziky, aby se v případě, že o tyto vstupenky zájem 
nebude, mohly vrátit.  

Vstupenky převzal p. Fidler. 

 Připomínky p. Rojíka k zápisu z AS SU č. 186 

Zápis bude opraven dle připomínek p. Rojíka a umístěn v pořádku na web. 

 

 Dopis Lubomíra Klapky 

Předseda akademického senátu obdržel dopis Lubomíra Klapky. Seznámil senátory 
s obsahem. AS SU se touto záležitostí bude zabývat. 

 

 Kauza univerzity v Plzni 

 
Předseda Vaněk požádal rektora, aby krátce sdělil, co je nutné v této záležitosti udělat. 
 
Rektor: Myslím, že jste všichni poměrně dobře informováni o této záležitosti. Nepamatuji si, 
že by se některá kauza držela tak dlouho na předních stránkách tisku a nic ji nevytlačilo. 
Některé kroky aktérů této kauzy mě překvapují. Je to ale obrovský mediální tlak. Nepochybuji 
o tom, že naprosto značná část údajů najednou tiše vymizí, že se zjistí, že situace  
je složitější, než se z mediálního pohledu zdá. 
MŠMT nyní přistoupilo k aktivitě, že si nechala vyjet sestavu krátkých studií na všech 
vysokých školách. Dnes jsem dostal podklad od Ing. Šimečkové o případech, které jsou  
na naší univerzitě. Termín vyřízení těchto záležitostí je do 15. ledna. Jde také o případy,  
kdy student neudělá státní zkoušky, ale chce pokračovat, znovu se proto přihlásí přes 
přijímací řízení na studium. Má tudíž dostatek zkoušek, které je mu možné uznat, ale on toto 
studium neabsolvuje za tři roky, jak by měl, ale třeba za rok, což je zcela normální a běžné. 
A pak se může stát, že někdo toto nabytí titulu zpochybní. Ale nikoho už nezajímá, že na této 
škole už několik let studoval. Nebo student studuje obor, zjistí, že by chtěl jiný, přihlásí se 
přes přijímací řízení na obor jiný. Musíme tedy na MŠMT doložit tyto studia, jak student 
studoval, všechny uznávací zkoušky a vše s tím spojené. Nevzpomínám si, že bych takovéto 
vysvětlení v relevantní podobě v médiích zaznamenal – přestupy studentů atd. Neměl by být 
problém toto doložit, všechny tyto informace lze vytáhnout ze Stagu . Problém např. je,  
že studentům cizincům jsou přidělována fiktivní rodná čísla, musí se hledat v papírové 
podobě. 
Bylo provedeno několik kroků, aniž bychom čekali na žádost MŠMT. Nechali jsme prověřit 
veškerá doktorská studia PhD., veškeré udělené doktorské tituly, včetně kontroly uložení 
a evidence kvalifikačních prací. Momentálně jsme ve stadiu prověřování tzv. krátkých studií. 
Probíhá i prověrka veškerých kvalifikačních prací, zda se některá nemohla ztratit. Někdo si ji 
vypůjčí a zapomene vrátit. Nemám informace, že by se něco takového našlo. 
 

Diskuze: 
 



Ramík: I kdyby požadavek z MŠMT nepřišel, byli bychom na takovou situaci připraveni, 
jelikož jsme s kontrolou začali už asi před třemi týdny. 
 

 Slavnostní koncert k výročí 17. listopadu 
 
Rektor: Byl by rád, kdyby se členové senátu mohli zúčastnit slavnostního koncertu 
u příležitosti 20. výročí událostí 17. listopadu 1989 a 70. výročí 17. listopadu 1939. Současně 
s tímto koncertem se bude také konat křest knihy. Koncert se uskuteční 16. 11. 2009 v 17.00 
hodin. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Příští zasedání AS SU se uskuteční dne 15. 12. 2009 ve 13,00 hodin v Karviné na OPF 
v zasedací místnosti děkana. 
 
 
Zapsala:  
Zuzana Moravcová, 10. 11. 2009 
 
 
 
 
 



Slezská univerzita v Opavě 
Akademický senát 
 

 
 
 
 

U S N E S E N Í 
ze 187. zasedání AS SU konaného dne 10. 11. 2009 v Opavě 

 

 
 

1. Akademický senát Slezské univerzity ruší usnesení č. 4 ze 184. Zasedání AS SU 
ze dne 16. 6. 2009. 

2. Akademický senát Slezské univerzity schvaluje VI. změny Stipendijního řádu 
Slezské univerzity v Opavě. 

 
 
 
 
 
 
 
 

RNDr. Jindřich Vaněk, CSc. 
předseda AS SU 
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